
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - مدیر عامل 
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس با 
اشاره به شــروط اجرای مگاپروژه 
پتروشــیمی در خــارج از کشــور، 
گفت: در ســال 99 میزان صادرات 
محصولات پتروشــیمی 10 درصد 

رشد داشته است.
جعفــر ربیعی با اعلام اینکه در 
ســال 99 نسبت به ســال  98 میزان 
پتروشــیمی  محصولات  صادرات 
حدود 6 تا 10 درصد افزایش داشته 
است، درباره موانع تحریم در حوزه 
ایــن صنعــت اظهار داشــت: رفع 
تحریم ها گشــایش ایجاد می کند اما 
بــه این معنا نخواهــد بود که ما اتکا 
به داخــل را رها کنیــم و دوباره به 
خارجی ها وابســته شــویم، اما رفع 

تحریم اســتفاده از ســرمایه گذاری 
خارجی و روند صادرات را تسهیل 

می کند.
وی افزود: ما خوشــبختانه به 
لحاظ ســاخت تجهیزات به حدی 
رســیده ایم کــه بی نیاز باشــیم و به 
داخل وابسته هستیم، مگر در برخی 
تجهیزات خاص کــه اکنون هم در 
شرایط تحریم از کشورهای مختلف 

تامین می کنیم.
مدیر عامل هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس در ادامه با اشاره به روند 
شتابان توسعه صنعت پتروشیمی در 
4 دهه بعــد از انقلاب گفت: قبل از 
انقلاب پتروشیمی معنایی نداشت، 
98 درصــد آنچه بــه عنوان صنعت 
پتروشیمی در کشــور وجود دارد، 

زاییده انقلاب است، قبل از انقلاب 
فقط یک تــا دو مجتمع محدود در 
شــیراز و بندر امام داشتیم که بیشتر 

در زمینه کود شیمیایی فعال بودند.
وی دربــاره برنامــه ســاخت 
مجتمع در سایر کشورها خاطرنشان 
کرد: اگر مســئله تحریم ها حل شود 
و مــراودات با شــرکت های بزرگ 
بین المللــی برقرار شــود، ایران نیز 
در پروژه هــای بــزرگ بین المللی 
ســرمایه گذاری و ورود می کنــد، 
ایــن امکان هم به لحــاظ فنی و هم 

به لحاظ مدیریتی در کشــور وجود 
دارد و مــا می توانیــم پروژه هــای 
 بزرگ را در ســایر کشورها به اجرا 

برسانیم.
ربیعــی تاکیــد کــرد: اکنون 
پروژه های داخل کشــور در سطح 
بین المللی و در مقیــاس مگاپروژه 
اســت، بنابراین به راحتی می توانیم 
در سایر کشــورها نیز اجرای پروژه 
داشته باشــیم، البته این در صورتی 
است که گشایش بین المللی بوجود 

آید نقل و انتقال پول انجام شود.

مدیر عامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس مطرح کرد:

برنامه اجرای مگاپروژه ؛ در خارج از 
کشور

عبدالناصر  اقتصــادی-  گروه 
همتــی در یک گفتگوی آزاد با جمعی 
از اقتصاددانان پیرامون عملکرد بانک 
مرکزی با بیان اینکه همه ما نیاز به نقد 
داریم و کارهامان کامل نیست، گفت: 
محدودیت هایی وجود دارد با شرایط 
خاص کشــورمان و با روش هایی که 
ما کشــور را اداره می کنیم که می تواند 
باعث شود شرایط به نحوی که مدنظر 

است تحقق پیدا نکند.
مرکــزی  بانــک  کل  رییــس 
اظهارداشت: دوستان حق دارند انتقاد 
کننــد و من تا جایی که بتوانم پاســخ 
می دهم تا حداقل قانع شــوند. درباره 
ســفارت چین من رفتم و 10 روز در 
آنجــا بودم و برگشــتم برای اجلاس 
سفرا در تهران و همان روز دوم بود که 
آقای رییس جمهور بنده را خواستند و 
مشورت کردند و نکاتی را خدمتشان 
عرض کردم و موضوع همان جا مطرح 

شد که بنده مسئولیت را بپذیرم.
وی افززود: احســاس کردم که 
نیاز است این سکان را به دست بگیرم 
و می دانســتم که چه سختی دارم ولی 
خوشــحال هستم که سختی ۳۲ ماه را 
تحمــل کردم و برای مردم تا حدی که 
توان دارم خدمت کردم و می دانم مردم 
سختی می کشند و تحریم بسیار سخت 
اســت و به خاطر اینکه دشمن نتواند 
اطلاعــات بگیرید نمــی توانم خیلی 
توضیج بدهم. همتی خاطرنشان کرد: 
در ایــن دوره با پشــتیبانی مقام معظم 
رهبری و کل مجموعه دولت توانستیم 
این پیچ اصلی فشــار حداکثری را رد 
کنیم. در پایان ســال 98 و در سال 99 
مشکلاتی پیش آمد که مدیریت بازار 
ارز را با دشــواری همــراه کرد. یکی 
بحث گران شدن نرخ بنزین و دیگری 
 FATF رفتن اسم ایران به لیست سیاه

بود.
وی گفت: یک میلیارد یورو برای 
کرونا تخصیص یافــت، ولی این ارز 
در داخل نیســت و در خارج از کشور 
مســدود اســت. وقتی بخواهید آن را 
تبدیل کنید در نتیجه باید ریال بدهید. 
این در حالی اســت که موضوع کمک 
یک میلیارد یورویی تایید مقامات عالی 
را دارد و قانونی از ســوی ستاد کرونا 
ابلاغ شده است. شما دیدید که دوستان 
وزارت بهداشــت انتقاد کردند که پایه 
پولی مهم اســت یا سلامت مردم. من 
در این شــرایط چه کار می توانم بکنم، 
من رئیس کل بانک مرکزی هســتم و 
باید کشور اداره شود. رییس کل بانک 
مرکزی ادامه داد: در دنیا میلیاردها دلار 
پول برای حل معضل کرونا هزینه شد. 
بنابراین بخشــی از آن اجتناب ناپذیر 
بود ولی شما اطلاع ندارید که حداقل 
از 10 مورد درخواســت، 9 مورد آن را 
مقاومت کردم و انجام ندادم؛ به عنوان 
نمونه رشد پایه پولی نسبت به میانگین 

سال های گذشته آنها تفاوت ندارد.
وی در بخش دیگر صحبت های 
خود اظهار داشــت: اقتصاد ما بر روی 
ارزآوری صــادرات غیــر نفتی متکی 

اســت. سال گذشــته ۳۷ میلیارد دلار 
تامین ارز داشتیم که از طریق صادرات 
غیرنفتــی تامین شــد. صادرکنندگان 
عزیزی در این شــرایط به کمک این 
کشــور آمدند و هرگز صــادرات را 
ســرکوب نکردیم و فکر می کنم یک 
مقــداری خلط مبحــث در این زمینه 

شده است.
همتی افزود: ما ۲۵0 نفر داشــتیم 
که صادر کننده واقعی نبودند، قانون هم 
به ما گفته کســانی که ارز را به چرخه 
اقتصــاد نمی آورند بررســی و به قوه 
قضاییه گزارش دهیم. ۲۵0 نفر بودند 
که هیچکدام تولیدکننده نبودند و این 
تعداد، 6 و نیم میلیارد دلار ارز به چرخه 
اقتصاد بــاز نگردانند. این افراد آدرس 
درستی نداشتند و صادر کننده واقعی 
نبودند، بعداً فهمیدیم کارت بازرگانی 
آنها یکبار مصرف بوده و اعتبار نداشته، 
حالا چگونه آنها را گرفتند را نمی دانم و 
مسئولیت بانک مرکزی نیست ولی ما 
اینها را معرفی کردیم. رییس کل بانک 
مرکــزی تاکید کرد: از این ۲۵0 نفر ۷0 
نفر را خود قوه قضاییه بررسی کرده و 
مشخص شد از افراد تهیدست و فقیر 
هســتند، کسانی که مشکل مالی دارند 
و کم درآمد هســتند در حاشیه کشور 
بودند و کارت های بازرگانی به اســم 
اینها صادر کــرده بودند و تعدادی از 
آنها در حال حاضر بازداشــت هستند. 
من افتخــار می کنم که در شــرایطی 
رییــس کل بانک مرکزی هســتم که 
صادرکنندگان خیلی خوبی در کشور 
هستند و جلسات خوبی با آنها داشتم، 
به نظر من در حق بنده و بانک مرکزی 

یک مقدار جفا شده است.
وی ادامــه داد: در خصــوص 
دارایی هــای ارزی، اینگونه نیســت 
که بانک مرکزی بــه محض دریافت 
دسترســی به ارزها شروع به ارزپاشی 
کند، حتماً این گونه نیســت، مطمئن 
باشید که هیچ علاقه ای ندارم که شوکی 
به بازار ایجاد شــود و بازار باید ثبات 
داشته باشــد اجازه نمی دهیم خروج 
ســرمایه داشته باشــیم. نرخ ارزی که 
باعث خروج ســرمایه از کشور شود 
از نظر من مردود اســت. در خصوص 
اف ای تی اف هم اگر از من پرسیده شود 
بنده تایید می کنم، ولی جای دیگر باید 
تایید شــود و بنده هم تابع تصمیمات 

عزیزان هستم.
رییــس کل بانک مرکزی گفت: 
اقتصاد ما بــر ارز آوری صادرات غیر 
نفتی متکی اســت. در سال گذشته ۳۷ 
میلیارد دلار واردات داشتیم که دو سوم 
آن توسط صادرات غیرنفتی تامین شد. 
وی افزود: خالص دارایی ارزی بانک 
مرکزی بر اساس سیاست های مدون 
اســت و ارزپاشــی در این خصوص 

وجود ندارد.
همتی تصریح کرد: نرخ ارزی که 
سرکوب شود و باعث خروج سرمایه 
شود از نظر من مردود است. وی خاطر 
نشان کرد: اگر بخواهیم خالص دارایی 
های ارزی بانک مرکزی را خرج کنیم 

بر اساس سیاست های ارزی این کار را 
انجام می دهیم و اجازه خروج سرمایه 

نمی دهیم.
وی ادامــه داد: بانــک مرکــزی 
هماهنگــی هــای لازم را بــا بورس 
انجام داد و اواخر ســال گذشته اوراق 
گام برای برخی صنایع منتشــر شد و 
زنجیره تامین مالــی تولید باید از این 
طریق تکمیل شود. همتی افزود: سال 
گذشته از نظر فشار حداکثری بدترین 
سال کشور بود که ابزار بازارساز برای 
کنترل بازار محدود شد و نمی توانست 
بازار ارز را کنترل کند. رییس کل بانک 
مرکزی یــادآور شــد: در چارچوب 
دستور مقام معظم رهبری که فرمودند 
رفع تحریم ها باید راستی آزمایی شود 
گام بر می داریم و تیمی هم که اکنون از 
طرف بانک مرکزی در محل مذاکرات 
حضــور دارند موکدا این توصیه را مد 

نظر قرار می دهند.
وی ادامه داد: در ســال 9۷ اولین 
اقــدام بــرای مبارزه با پولشــویی در 
زمینه چک های تضمینی انجام شــد. 
پــس از آن کنترل تراکنش های بانکی 

از طریــق رصد تمام مقاصد و مجاری 
انجام شــد. وی درباره اهمیت توجه 
به صادرکنندگان واقعی و خوشــنام و 
نحــوه هزینه کرد ارز دولتی در ســال 
99 گفت: مردم از خیلی از مشــکلات 
و فشارهایی که روی بنده وجود دارد 
مطلع نیســتند. برای مثال، ســال 99 
بدترین سال از لحاظ ارزی بود. اما در 
حال حاضر وضعیت ما بهتر اســت و 
من مطمئنم وضعیت بهتر می شود. در 
این راستا، وضعیت صادرکنندگان به 
ویژه صادرکنندگان خوشنام نیز بهبود 
یافته اســت. همتــی درباره ضرورت 
پاســخگویی به افکار عمومی تصریح 
کرد: من در یــک تناقضی قرار گرفته 
ام چرا که خیلی از دوســتان معتقدند 
رییس بانک مرکزی نباید زیاد صحبت 
کنــد اما همه هم انتظــار دارند که من 
صبح تا شــب پاســخگوی سوالات 
افکار عمومی باشــم. بنابراین، چشم، 
من سعی می کنم بیشتر پاسخگو باشم.

رییــس کل بانک مرکزی درباره 
وضعیــت پولشــویی در حال حاضر 
اظهار کرد: ما به تدریج جلوی پولشویی 

را گرفته ایم و با شناسایی حساب های 
بانکی، تمامی منافذ را مسدود کردیم. 
بانک ها نیز همکاری خوبی داشته اند 
و نمونه آن مسدود کردن حساب های 
مرتبط با قمــار بود  و در آینده نزدیک 
من خبرهای خوبــی در اینباره اعلام 
خواهم کــرد. وی افزود: تا امروز، دو 
و نیــم میلیون پایانــه فروش متخلف 
را باطل کردیــم و اطلاعات ۷ میلیون 
پایانه را به سیســتم مالیاتی کشور داده 
ایــم که اقدام مهمی در جهت مقابله با 
پولشویی است. همتی درباره پیوستن 
ایران به گروه ویژه اقدام مالی هم گفت: 
در مــورد fatf من بارها حرفها و نگاه 
خــود را مطرح کــرده ام. اما اینکه چه 
زمانی از لیســت ســیاه خارج شویم 
وابســته به تصویب دوستان مسئول 
است و خیلی دست من نیست.رییس 
کل بانک مرکزی در پاســخ به سوالی 
دیگر گفت: مســئله ناترازی سیستم 
بانکــی و تخلفات آن خیلی زمان برده 
تا به این مرحله رسیده است. متاسفانه 
یک ســاختار از گذشته شکل گرفته. 
ولی الان با اختیاراتی که بنده از ســران 

قوا گرفتــه ام اقدامات جدی را انجام 
داده ایــم و با بســیاری از ناترازی ها و 

اضافه برداشت ها برخورد کرده ایم.
وی افزود: ناترازی در سیســتم 
بانکی آنقدر عمیق شــده بود که هنوز 
به زمان نیاز دارد، اما ما الان در مســیر 
هســتیم و من بخش زیادی از زمان و 
انــرژی خود را صــرف این موضوع 

کرده ام.
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد:  
با ایــن موضوع هم عقیده ام که خیلی 
از مشــکلات ســاختاری ما ناشی از 
مشکلات برخی بانک ها است. البته باید 
خوبی های نظام بانکی را نیز در اقتصاد 
کشور ببینیم به طوری که خیلی از بانک 
های بزرگ واقعا خدمت می کنند، هر 
چند تعدادی هم ممکن است تخلفاتی 
داشــته باشــند.وی گفت: من از ابتدا 
مخالف ارز 4۲00 تومانی بودم ولی ما 
تابع سیاست دولت هستیم. معلوم بود 
ایــن موضوع رانت زا خواهد بود و در 
توزیع شبکه قوی نداشتیم. در دو سال 
گذشته قاعدتا رشــد قیمتی کالاهای 
اساســی خیلی نبود، اما از زمانی که در 
ســال 99 فاصله بین قیمت ارز رسمی 
و بــازار آزاد فاصله افتاد، مشــهودتر 
شــد.همتی افزود: نگرانی ما نسبت به 
حذف ارز 4۲00 تومانی این است که 
شوک دیگری در قیمت ها ایجاد شود 
که باید با تدبیر مدیریت شود. وی ادامه 
داد: این سیاســت حذف یا ماندگاری 
ارز 4۲00 تومانی در قانون بودجه هم 
آمده که اگر ارز 4۲00 برداشته شد، هر 
زمان دولت در ســال 1400 تصمیم به 
حذف بگیرد مابه التفاوت آن در قالب 
معیشتی به مردم ارائه خواهد شد.وی 
درباره ناترازی بانک ها و بدهی برخی 
افراد که از ســال ها پیش مانده اســت 
گفت: ســاختاری در سیستم بانکی ما 
شکل گرفته که بنده هم به تنهایی نمی 
توانم کاری کنــم. برخی افراد قدرت 
زیادی دارند و فشــار زیادی هم  بر من 
وارد می کننــد که من هم باید مقاومت 
 کنم و کار را پیش ببرم. بنده با مجوزی 
که از سران قوا گرفتم مسئولیت برخی 
موسسات مالی ناتراز را برعهده گرفتم.
همتــی تصریــح کــرد: اضافه 
برداشــت بانک ها 80 هــزار میلیارد 
تومــان در نیمه دوم 9۷ بود که در حال 
حاضــر دیگر تقریبا اضافه برداشــتی 
نداریم. ناترازی سیســتم بانکی آنقدر 
عمیق بود که زمــان می برد و حداقل 

4-۵ســال دیگر زمان برای اصلاح آن 
نیاز است.

رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: 
من هم هدایت نقدینگی  را قبول ندارم 
و هر جا بازدهی بالا باشد نقدینگی به 
آنجا می رود. اگر خلاف این عمل کنیم 
مشخص است که رانت ایجاد خواهد 
شد. وی  ادامه داد: هدایت نقدینگی در 
قالب پرداخت تسهیلات رانت ایجاد 

می کند.
همتی گفت: اعتبارسنجی ضعیف 
است. ما سامانه ای  که برای تسهیلات 
لازم بود را در بانک مرکزی تعبیه کردیم 
ولی هنوز افتتاح  رســمی نشده که هر 
اعتباری که بانک ها می دهند آنجا ثبت 
شود. در عین حال، تقریبا آماده است و 
به زودی افتتاح می شود. شرکت های 
اعتبارســنجی  باید بیشتر شود و آماده 
پذیرش درخواست های جدید هستیم 

که در این باره مصوبه گرفته ایم.
وی تصریــح کــرد: هفته پیش 
تشــکیلات ســازمانی بانک  مرکزی 
اصلاح شد و به عنوان نمونه مدیرکل 
اعتبارات را به مدیر کل عملیات پولی 
و اعتباری تغییر دادیم که یعنی عملیات 
پولی بر اعتبارات مقدم شد. بنابراین می 
خواهیم نشان بدهیم که جهت گیری ما 

به کدام سمت است.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره 
به بســته ارزی تاکید کرد: این بســته 
براســاس شرایط کشور تغییر می کرد 
اما بســته جدید که هفته پیش هم در 
ســتاد اقتصادی دولت اصلاح کردیم 
بسیاری از مســائل را حل می کند. به 
طور میانگین سالی 40 میلیارد دلار ارز 
از طریق بانک مرکزی به کشور وارد می 
شــد. قدرت بانک مرکزی در توزیع و 
تزریق ارز با بازار یا حواله باعث شــده 
بود که مشکلات نمایان نباشد اما در این 
شرایط کنونی که دوسوم ارز ما از بازار 
ثانویه و صادرات غیرنفتی است به نظر 
می رســد باید با مشورت و همفکری 
دوستان بتوانیم شرایط را اصلاح کنیم 
و با جهت گیری های خاص منجر به 

تنوع صادرات و تقویت تولید شویم.
همتی گفــت: هماهنگ با وزیر 
اقتصاد کار می کنیم و در ستاد اقتصادی 
مذاکرات روزانه داریم، خصوصا کمیته 
بند کاف وجود دارد که درآن نرخ سود 
و اوراق به توافق می رســد، همچنین 
نرخ ســود بانکی هم در شورای پول و 
اعتبار باز هم وزیر محترم اقتصاد عضو 
این شورا هستند و هماهنگی های بالا 

دستی وجود دارد. 
وی در خصوص تعصب بر بازار 
سرمایه توضیح داد: واقعا برای کمک به 
بازار سرمایه تلاش کردم و به رشد آن 
معتقد هستم. رییس کل بانک مرکزی 
در خصوص نامه به مقام معظم رهبری 
ابراز کرد: نامه ای که خدمت مقام معظم 
رهبری نوشتم، مبنی بر حفظ ارز 4۲00 
نبود، البته نامه به دلیل طبقه بندی بودن 
جزییات آن قابل طرح نیســت، ولی 
نکته ای که می توان به آن اشــاره کرد 
این اســت که در صــورت تصمیم بر 

حــذف ارز 4۲00، همان روز حذف 
تصمیم گرفته شود. بیان صرف چنین 
تصمیمی ســبب وارد آمدن هجوم به 
کالاهــای 4۲00 و گران تر شــدن آن 
می شود. اولین پیام این اظهار نظر آغاز 
بحران روغن بــود. در تهران گزارش 
شد که ۳0 هزارتن تقاضا بالا رفت، در 
مورد مرغ و تخم مرغ هم اثر گذاشت.

همتی در ادامه افزود: از ســال 9۷ 
مخالف ارز 4۲00 بودم، همیشــه هم 
آن را مطــرح کردم، اما به عنوان رییس 
کل بانک مرکــزی خارج از مجموعه 
تصمیمات نظــام اقتصادی نمی توانم 

ساز مخالف بزنم.
وی درباره پول های بلوکه شــده 
ایران در کره جنوبی مطرح کرد: درباره 
کره جنوبی زیاد صحبت می شــود و 
تمــام این حرف ها را تکذیب می کنم. 
مسئول پول ها بانک مرکزی است و به 
این نهاد تعلق دارد، بنابراین خبرهای 
منتشر شــده بدون نظر بانک مرکزی 
صحت نــدارد. در این زمینه هم هیچ 
اتفاقی نیفتاده، ولی این حق ایران است 
که ار منابع خود اســتفاده کند و هرگاه 
روی دهد آثــار آن در مجموعه دیده 

خواهد شد.
رییس کل بانک مرکزی در ادامه 
یادآور شد: نکته ای که باید مورد توجه 
قرار گیرد این است که ۷ میلیارد دلاری 
که بزرگ شــده، بــه دلیل کار خلافی 
اســت که دولت محتــرم کره در حال 
انجام دادن است، وگرنه سال 99 بانک 
مرکزی 11 میلیــون دلار تامین ارز از 
منابع خود انجــام داده، به این معنا که 
اطلاعات منابع خود را منتشر نمی کنیم 
زیرا در شرایط جنگ اقتصادی هستیم 
و کســی در این شــرایط تعداد گلوله 
توپ های خود را فاش نمی کند.همتی 
اضافه کرد: مبلغ اشاره شده باید هرچه 
زودتر آزاد شــود، اما با آزاد نشدن آن 
ماهم نابود نخواهیم شد، اما از آنجا حق 
ما اســت پیگیری می کنیم و حتما هم 

باید جریمه پرداخت کنند. 
از  وام  تقاضــای  دربــاره  وی 
صنــدوق بین المللی پــول بیان کرد: 
ایران 60 سال است که عضو صندوق 
اســت و دو و نیم میلیارد دلار در آنجا 
وجود دارد و کشورهای دیگر استفاده 
می کنند. صندوق گفت کشــورهایی 
که اقتصاد آن ها از کرونا آســیب دیده، 
سیستمی داریم که به تمام این کشورها 
کمک ارائه می کنیم. این وام صندوق با 
شرط و شروط همراه نبود و از آنجا که 
حق ما بود، یکسال پیگیری کردیم و در 
جلسات مستقیم با رییس بانک مرکزی 
مطرح شد، ولی متاسفانه خبردار شدیم 
که اکتبر ســال گذشته به گروه آمریکا 
داده شد. این مسئله ثابت کرد نهادهای 
بین المللی بدون آمریکا هیچی نیستند 
و تصمیم نمی توانند بگیرند. در مورد 
FATF بایــد گفت که جزء ضرورت 
های بانکی اســت و چنانچه تصویب 
نشود در مبادلات بانکی به خصوص 
برداشته شــدن تحریم ها با مشکلاتی 

روبرو خواهیم شد.

رییس کل بانک مرکزی با اشاره به بسته ارزی تاکید کرد: این بسته براساس شرایط کشور 
تغییر می کرد اما بسته جدید که هفته پیش هم در ستاد اقتصادی دولت اصلاح کردیم بسیاری 
از مســائل را حل می کند. به طور میانگین سالی ۴۰ میلیارد دلار ارز از طریق بانک مرکزی به 
کشــور وارد می شــد. قدرت بانک مرکزی در توزیع و تزریق ارز با بازار یا حواله باعث شده 
بود که مشــکلات نمایان نباشد اما در این شــرایط کنونی که دوسوم ارز ما از بازار ثانویه و 
صادرات غیرنفتی است به نظر می رسد باید با مشورت و همفکری دوستان بتوانیم شرایط 
را اصــلاح کنیم و با جهت گیری های خاص منجر به تنوع صادرات و تقویت تولید شــویم.

رییس کل بانک مرکزی با اشاره به عبور کشور از پیچ فشار حداکثری تحریم ها، گفت: 
اعتقادی به سرکوب نرخ ارز ندارم.

اعتقادی به سرکوب نرخ ارز ندارم؛ پیچ 
اصلی فشار حداکثری را رد کردیم

همتی رییس کل بانک مرکزی مطرح کرد؛

سبزي ماركت   
ريحون 

سبزي خوردن، خورشتي، آش و....
پياز داغ ، سير داغ ، بادمجان سرخ شده ، کبابي و....

انواع سبزيجات خشك 

انواع شوري و ترشيجات 
انواع فرنگي جات 

انواع آبميوه و آبغوره هاي تازه با کيفيت عالي

 انواع سبزيجات تازه آماده طبخ

همراه با پيك رايگان
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گــروه اقتصادی-دبیر کل اتاق 
اصناف ایران از خسارت ۳00 هزار 
میلیارد تومانی اصناف از آغاز شیوع 
کرونا تا پایان آبان ماه بعلاوه دو هفته 
تعطیلــی در آذر ماه خبر داد و با بیان 
اینکه ســال گذشــته تنها ۷ درصد 
مشــمولان وام کرونا از آن استقبال 
کردند، دلایل استقبال کم از این وام 

را تشریح کرد.
محمد باقر مجتبی با بیان اینکه 
اولین خســارت از بعد مادی است، 
تصریح کرد: طــی 1۵ روزی که در 
آذرماه سال قبل اکثر شهرهای کشور 
قرمز و نارنجی بودند، صنوف طی 1۵ 

روز بیــش از ۵0 هزار میلیارد تومان 
کاهش فروش داشــتند. همچنین از 
ابتدای اســفندماه سال 1۳98 یعنی 
ابتدای شیوع ویروس کرونا تا پایان 
آبــان 1۳99، اصنــاف بیش از ۲۵0 
هزار میلیــارد تومان کاهش فروش 
داشتند. این خسارات سنگین است 
و نداشتن فروش یعنی چک صنوف 

پاس نمی شود.  
وی افزود: این وضعیت زنجیره 
تامین و توزیع را دچار مشکل می کند 
و واحــد تولیدی هم نمی تواند مواد 
اولیه خــود را تامین کند. برای مثال 
چک هــای برگشــتی در فروردین 

1۳99 سه برابر شده بود.  
دبیــرکل اتاق اصنــاف ایران 
همچنیــن با بیان اینکــه علی رغم 
کمک ها و مســاعدت های دولت از 
طریق تســهیل قوانیــن و مقررات، 
اصناف اکنون از بعد مادی کمک قابل 
توجهی دریافــت نکردند، تصریح 
کرد: سال گذشته چند بسته حمایتی 
به دولت ارائه کردیم که بخشــی از 
آن تصویب شــد و منتظر تصویب 
بخش دیگری از آنها در سال جاری 

هســتیم. بنابراین صنوف باید توجه 
داشــته باشند که جبران خسارت ها 
به میزان خسارت ها نیست و بهترین 
راه پیشگیری و رعایت پروتکل های 

بهداشتی است.  
فقط ۷ درصد واحدهای صنفی 

از وام استقبال کردند
او در ادامــه از مــردم و واحد 
صنفــی خواســت پروتکل هــای 
بهداشــت را رعایــت کنند، چراکه 
هم جانشــان در معرض خطر است 

و هم به لحاظ مالی خســارت شدید 
خواهند دید و درباره استقبال صنوف 
از وام کرونــا گفت: در ســه ماه اول 
ســال 1۳99 اولین وام برای مشاغل 
آسیب دیده از کرونا به چهارده رسته 
مثل تــالارداران که یازده ماه تعطیل 
بوده و خســارت شدیدی از شیوع 
ویــروس کرونا دیدنــد و همچنین 
گروه پوشاک، کفش، رستوران ها و 
غیره تخصیص داده شد. اما به دلیل 
شرایط سخت دریافت این وام ها از 

بانک و همچنین بروکراســی اداری 
و نبــود تفاوت بین وام های عادی و 
وام کرونایی باعث شــد در سه ماهه 
اول ســال گذشته فقط هفت درصد 
واحدهای صنفی مشمول این طرح 

متقاضی دریافت وام کرونا شوند.  
به گفته ایــن مقام صنفی دلیل 
دوم عدم اســتقبال صنــوف از وام 
کرونایی در سال گذشته مبلغ پایین 
وام بــود که به ازای هــر کارگر 1۲ 
تا 16 میلیون تومان و تا ســقف سه 

کارگر به واحد صنفی اختصاص پیدا 
می کرد. این در حالی اســت که در 
شرایط گران شدن مواد اولیه و کالاها 
مبلغ 48 میلیون تومان در مقابل میزان 
خســارت قابل توجه نبود و صنوف 
در حالــت عادی هم این اعتبار را در 
بانک ها داشتند که ۵0 تا 100 میلیون 

وام دریافت کنند. 
دلیل ســوم نرخ 1۲ درصد در 
حالت عادی اســت امــا همین 1۲ 
درصد هم با توجه به شرایط سخت 
دریافــت وام و مبلغ پایین آن، برای 
واحدهای صنفــی صرفه اقتصادی 
نداشت. به عبارت دیگر واحدهای 

صنفی معتقد بودند برای استفاده از 
6 درصــد یارانه بهره بانک، حضور 
در فرایند سخت دریافت آن ارزش 

ندارد.  
البته دبیرکل اتاق اصناف ایران 
با اشاره به تسهیل فرآیندهای بانکی 
در ادامه سال گذشته، تصریح کرد: با 
این حال همچنان منابع محدود است 
و پیش بینی می شود با وجود تسهیل 
شــرایط بانکی به دلیل پایین بودن 
مبلغ وام و ســود 1۲ درصد این وام، 
استقبال از آن قابل توجه نباشد مگر 
این که در دو مورد یاد شــده تجدید 

نظر شود.

دبیر کل اتاق اصناف ایران تشریح کرد:

از وام کرونايی چه خبر؟
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اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشــخصات و شرایط کلی ذیل از طریق 
برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف ( شرح مختصر کارها :

تجدید دوم آگهی مناقصه عمومی  با  شماره  99-103

ب( محل تامًین اعتبار : از محل اعتبارات  استانی و ملی
ج( شــرایط متقاضی :  1 – داشــتن شخصیت حقوقی  2-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع کار و ضمانت 
نامه انجام تعهدات  3- دارا بودن گواهی صلاحیت تولید علائم از اداره کل ایمنی و حریم راههای ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
کشور. لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند » ج « فوق بوده و آمادگی اجرای پروژه را دارند می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از 
 ساعت 15:۰۰ مورخ 1۴۰۰/۰1/22   لغایت ساعت .1۴:۰۰ مورخ 1۴۰۰/۰1/29 به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
 www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 1۴:۰۰ مورخ 1۴۰۰/۰2/۰8 و بازگشایی پاکات مناقصه 

ساعت ۰9:۰۰ مورخ 1۴۰۰/۰2/۰9 بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 

شناسه : 112137۰اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  هرمزگان

مدت پیمانشهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه
)ماه(

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند 
ارجاع کار )ریال(

خرید صفحه علائم ایمنی کامپوزیت مورد نیاز 
19.999.000.000راههای حوزه استحفاظی استان

حوزه 
استحفاظی 

استان

4999.950.000


